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Továbbra is egészen megdöbbentő 
számomra, hogy a semmiből hirtelen 
belpolitika lett Magyarországon. Még 
három hónappal ezelőtt is úgy tűnt, a 
2024-es választásoknak, mindössze 
annyi tétje marad, hogy fel tudja-e 
magát szívni annyira az ellenzék a 
2022-es bukás után, hogy legalább 
az addig elért eredményeket megtart-
sa, vagy újra 2010 lesz, és az ország 
összes szintjét a Fidesz uralja megint. 
Más országokból hallottunk már kü-
lönféle történeteket egy csapásra 
mindent megváltoztató helyzekről, 
de valahogy mintha elkezdett volna 
beletörődni mindenki, hogy Magyar-
országon már nincsenek ilyenek, és 
legkésőbb 2006-ra az összes ilyet el-
lőttük. Aztán jött a kegyelmi botrány, 

és annak számtalan leágazása, kezdve a még mindig ki tudja, mit tervező Ma-
gyar Péterrel és titokzatos pártjával, folytatva az évtized legsúlyosabb korrup-
ciós ügyének (Völner-Schadl botrány) újra középpontba kerülésével egészen 
addig, hogy most rövid időn belül tényleg százezres tömeg gyűlt össze Buda-
pesten kifejezni, hogy nem tetszik nekik az irányvonal. Hirtelen minden sokkal 
izgalmasabb lett, lépéskényszerbe került a Fidesz és a hagyományos ellenzék 
is, a politikafogyasztó pedig csak kapkodja a fejét, hogy micsoda showműsort 
kapott minden idők legunalmasabb választási kampánya helyett. Ilyen hely-
zetekben tud igazán kiderülni, ki a jó politikus, ki a rátermett képviselő, ki 
a megfelelő városvezető: végre nem háborúpártiságról, Soros Györgyről és 
hasonló fantazmagóriákról van szó, hanem olyan kérdésekről, amelyek az éle-
tünkről szólnak: Milyen viszonyt akarunk fenntartani a világ boldogabb felé-
vel? Milyen jövőt szánunk a gyerekeinknek? Hogy viszonyulunk a társadalom 
elesettjeihez? Megőrizzük-e városunkat olyannak, amiben a leszármazottaink 
is szívesen élnek majd? Milyen munkát szeretnénk végezni? Ezek a kérdések 
általánosnak is tűnhetnek, mégis ott lesznek a kampányban, és ha mégsem, 
akkor kezdjünk el bátran gyanakodni. Egy választásnak ugyanis ilyesmiről kell 
szólnia, nem arról, hogy ki akarja elpusztítani állítólag a magyar nemzetet 
(senki nem akarja). Izgalmas hónap elé nézünk, és már ennek is lehet örülni.

Fekő Ádám
főszerkesztő

Izgalmas időszak jön Izgalmas időszak jön 
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Megjelent és minden ingatlanba eljut a váci 
önkormányzat 2020-2023 közötti felújítása-
it és fejlesztéseit összefoglaló kiadvány.

A fotókkal és grafikákkal illusztrált füzet-
ben Matkovich Ilona foglalja össze az elmúlt 
évek feladatait. A polgármester a kiadvány-
ban kiemeli: mivel a város többek közt az 
itt élő emberek adóforintjaiból működik, a 
számvetés kötelessége az önkormányzat-
nak.

Az „Épül, szépül, fejlődik szeretett váro-
sunk” címet viselő lap különböző tematikai 
szempontból – útfejlesztések és -felújítások, 
városüzemeltetés, kultúra, szociális gon-
doskodás, közbiztonság, gyermekközpontú 
gondolkodás, sportváros – veszi számba 
összeg-, illetve felsorolásszerűen négy esz-

Vác önkormányzati ciklusáról 
jelent meg kiadvány

tendő legjelentősebb projektjeit.
A váci embereket érintő legfontosabb te-

rületekre fordított összegek közül néhányat  
jellemző tényekkel, számokkal, összehason-
lító ábrákkal is megmutatja a jelenlegi és az 
ezt megelőző önkormányzati ciklus közötti 
különbségeket.

Az ingyenes kiadvány olvasói megtud-
hatják például,

mely terület az, melyre majdnem 6 milli-
árdot költött a város 4 év alatt,

mire fordított még ennél is 1 milliárddal 
többet,

melyek voltak a legjelentősebb út- és jár-
dafelújítások,

hogyan nézett ki korábban, és milyen a 
felújítás után a Rádi út,

milyen fontos ingatlanfelújítások történ-
tek 2020 óta,

milyen fejlesztések bizonyították a város-
vezetés gyermekközpontúságát.

Az önkormányzat eredmény-összefoglaló 
füzete a postaládákban és a közintézmé-
nyekben is elérhető – tájékoztat az önkor-
mányzat honlapja.

Kilencvenötödik születésnapja alkalmából köszöntötte Tamás Pált 
Inotay Gergely alpolgármester és Hegyvári Ágnes, a Polgármesteri 
Hivatal munkatársa, akik átadták a miniszterelnöki üdvözlő doku-
mentumot, illetve városunk díszoklevelét és ajándékát.

Pali bácsi sok éven át dolgozott tetőfedőként, bádogosként, szi-
getelőként. Majd rendőrként, biztonsági őrként szolgált, utóbbi fel-
adatát a Fővárosi Vízművektől történt nyugdíjba vonulásakor fejezte 
be.

Szeretett feleségével – akit hosszú évtizedek boldog együttléte 
után vesztett el – 5 gyermeket neveltek fel. Ma már 11 unokája és 12 
dédunokája mellett immár 2 ükunoka is boldoggá teszi.

Az ünnepelt ma is igen aktív életet él, elmondása szerint még so-
hasem unatkozott, hiszen szívesen barkácsolgat. Minden nap meg-
fordul a belvárosban, vásárol, főz, gondozza a kertet.

Kilencvenedik születésnapja alkalmából köszöntötte otthonában Csu-
gányi Antalnét, Bori nénit Kiss Zsolt alpolgármester és Hegyvári Ágnes, 
a Váci Polgármesteri Hivatal munkatársa, akik átadták a miniszterelnöki 
üdvözlő dokumentumot, illetve városunk díszoklevelét és virágcsokrát.

Bori néni váci születésű, harmadik gyermekként született a családba, 
ahol hat testvére volt. Egész fiatalon már megmutatkozott barátságos ma-
gatartása: nyaranként gyakran vigyázott mások gyermekeire. Munkásé-
veiben is nagyon hűséges dolgozó volt: egy fővárosi cég váci telephelyén, 
a Rádi úton volt alkalmazásban egészen nyugdíjba vonulásáig. De nyug-
díjasként is szorgalmas volt, a legendás Krupp cukrászdában takarított.

Első házasságából született leánya, Katalin. Második férje 1995-ben 
hunyt el. Két leányunokája és három dédunokája van. Második férjével 
szorgalmasan gondozta közös csörögi telküket. Imádja unokáit, déduno-
káit, rendszeresen ajándékokkal lepi meg őket.

A város köszöntötte szépkorú lakosaitA város köszöntötte szépkorú lakosait
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Közel öt év telt el az előző önkormány-
zati választás óta: felsorolni is nehéz, 
mennyi váratlan dolog történt az or-
szágban, így Vácon is, ezért a választás 
előtt egy hónappal ültünk le beszél-
getni Matkovich Ilona polgármester-
rel, aki 2019-ben az Összefogás Vácért 
választási szövetség színeiben nyert, 
és idén újrázik a polgármesteri címért.

- Fel lehet készülni arra, ha az embernek 
egyik napról a másikra egy 34 ezres város 
vezetését kell átvennie?

- Szeretem a kihívásokat, és ez óriási ki-
hívás.  Az öt év képviselői munka volt a fel-
készülés ideje. Úgy éreztem, van bennem 
elég elszántság és tettrekészség, ami átse-
gít majd a nehézségeken. Az is biztonságot 
adott, hogy nagyon jó szakemberek vettek 
körül. 

- Ez azt jelenti, hogy meg tudta valósítani 
az elképzeléseit?

- Az ígéreteink többsége teljesült, de nem 
dőlhetünk hátra, rengeteg még a fejleszteni 
való, a megoldandó probléma. Majdnem 
öt év telt el, amióta a váciak támogatásával 
leváltottuk a fideszes városvezetést. Tudtuk, 
hogy bajban van a városunk. Rémhírek ter-
jengtek a várost irányítók tetteiről, a kataszt-
rofális állapotokról. Azzal szembesültünk, 
hogy üres a kassza, és nemcsak üres, hanem 
többszázmillió forintos fizetési kötelezettsé-

ge van a városnak. Ijedtség helyett azonban 
inkább azonnal munkához láttunk. Rendbe 
tettük a város költségvetését. Mára mínusz-
ból pluszt csináltunk. Lépésről lépésre fej-
lesztettük a várost. Odafigyeléssel, kitartó 
munkával kigazdálkodtuk, hogy jusson 
a szociális támogatások bővítésére, utak, 
óvodák és játszóterek építésére, történelmi 
belvárosunk megújítására, a kulturális és 
közösségi élet fellendítésére. Visszahoztuk a 
normális életet a városban.  Most már mind-
annyian büszkén mondhatjuk, hogy Vác újra 
él!

- Közben két válság is nehezítette a vá-
rosvezetés dolgát.

- Ha olyan időszakot fogunk ki, mint 
amilyen a 2010-2019-es évek voltak, sok-
kal több tervünk valósulhatott volna meg. 
Azonban ez nem adatott meg, ugyanis a be-
iktatásom után fél évvel jött egy járvány, ami 
az egész világot felforgatta. Nagyon rossz 
állapotban vettük át a város gazdaságát, 
rengeteg ki nem fizetett számla, túlárazott 
szerződések nehezítették a mindennapokat. 
Először inkább válságmenedzselni kellett a 
várost. Megtartani a munkahelyeket, közben 
segíteni az embereken. Gyógyszert vinni, 
bevásárolni azoknak, akik a lezárások miatt 
nem hagyhatták el az otthonukat, szociális 
étkezést biztosítani, és közben tartani a lel-
ket azokban a munkatársakban, akik önhibá-
jukon kívül, hónapokig nem tudták felvenni 

a munkát. Bezártak az iskolákban a konyhák, 
a kulturális intézmények. Eközben fizetnünk 
kellett a kormánypárti vezetés által felhal-
mozott hiteleket és számlákat. Aztán másfél 
év után kicsit fellélegezhettünk, ám a meg-
nyugvás csak néhány hónapig tartott, mert 
a járvány lecsengése után máris nyakunkon 
volt az energiaválság. Ami azt jelentette, 
hogy a gázár hirtelen a tízszeresére, a villa-
mos áram hatszorosára ugrott.  Hamarosan 
a forint is elszállt, egész Európában nálunk 
drágult majdnem a legmagasabb mérték-
ben az élelmiszer.  Ekkor szociális élelmi-
szercsomagokat kezdtünk osztani és a téli 
hónapokban rezsitámogatást adtunk.

- Mindez elég volt arra, hogy az emberek 
átvészeljék ezt a válságos időszakot? 

- Kiemelt feladatunknak tekintettük, hogy 
segíteni tudjunk az egyre mélyülő megélhe-
tési válságban. Új támogatásokat vezettünk 
be, és a korábbiakat is megtartottuk, sőt 
megerősítettük. A borzasztó nagy áremelke-
dés miatt a 70 éven felülieknek a duplájára, 
nyolcezer forintra emeltük a karácsonyi tá-
mogatást. A váci első osztályosok tanévkez-
désére is új támogatást vezettünk be, hogy 
így segítsünk az első lépéseket megtenni az 
iskolában a családoknak. Bevezettük a baba-
köszöntő támogatást is, amellyel a gyerme-
ket vállaló váci családokat segítjük.  

- A szociális intézményeket nem kellett 
lezárni? 

- Nagyon szigorú protokoll mellett, de 
végigcsináltuk a covidjárványt. A lezárások 
alatt sok tervet készítettünk, amelyeket ké-
sőbb meg is valósítottunk. Megemlíteném a 
Burgundia utcai idősek otthonának felújítá-
sát, az Eötvös és Baba utcai óvoda új vizesb-
lokkjait. Szinte minden gyermekintézmény-
ben fel kellett újítani a tetőt. A bölcsőde, 
óvoda udvarokból hiányoztak a játszóeszkö-
zök. Ezt a hiányt a szülőkkel közösen pótol-
tuk. Elkészült két új óvodai csoportszobánk 
saját forrásból.  Jelentős energetikai fejlesz-
téseket hajtottunk végre. 200 milliót adtunk 
a kormányzattól kapott bölcsőde építéshez. 
A Bauer utcai bölcsődére az elődeink kaptak 
uniós forrást, de hozzá sem fogtak az építés-
hez. A kivitelezés már ránk maradt.

- Mi történt a megörökölt hatalmas hitel-
törlesztéssel?

- Nagy nehézséget okozott: félmilliárd 
forintot vettek fel a kormánypártiak TAO-s tá-
mogatás önrészére, azonban ennek csak egy 
töredékét használták fel. Nem újították fel a 
stadiont, nem lett semmi a fociakadémiá-
ból. A fiatalok sportolási lehetőségét bővítő 
váci focit az utolsó utáni pillanatban sikerült 
megmentenünk. A Duna-parti csónakházra 
is nyertek állami támogatást, de képtelenek 
voltak megépíteni. Mi azonban az országos 
szövetséggel együttműködve megcsináltuk 
ezt is.  Viszont örököltünk egy hiteltörlesz-
tést, nagyrészt az el nem készült TAO-s be-

„Mínuszból pluszt csináltunk, „Mínuszból pluszt csináltunk, 
lépésről lépésre fejlesztettük a lépésről lépésre fejlesztettük a 
várost. Büszkén mondhatjuk, várost. Büszkén mondhatjuk, 
hogy Vác újra él!”hogy Vác újra él!”
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ruházásaik törlesztőrészletét fizeti a város tíz 
évig, ez évi mínusz 53 millió forintot jelent a 
költségvetésben. 

- Volt egy négymilliárdos kormányhatá-
rozat, ebből kellett volna fejleszteni a törté-
nelmi belvárost. Ezzel mi történt? 

- Amikor átvettük a városvezetést, azon-
nal zárolták a négymilliárd forintot, és habár 
többször bizonyítottuk, hogy alkalmasak 
vagyunk a már korábban Vácnak megítélt 
pénz hatékony felhasználására, nem jutott 
hozzá a városunk ehhez a fejlesztési forrás-
hoz. Helyette a műemlékvédelem bünteté-
seket helyezett kilátásba, ha nem újítunk 
fel bizonyos nagyon rossz állapotban lévő 
műemléképületeket.  Úgy döntöttünk, nem 
fizetünk büntetést, helyette nekikezdtünk 
saját forrásból. Tetőket és homlokzatokat újí-
tottunk fel. Szerencsére, sikerült néhány tu-
lajdonossal is megállapodni, így most egész 
más képet mutat a főtér, mint korábban. 
Sorra felújítjuk gyönyörű főterünk barokk 
palotáit. Vác megújult főtere közös büszke-
ségünk, amely egyre több vendéget vonz vá-
rosunkba, ezzel pedig jelentősen hozzájárul 
a városunk turizmusának a fellendüléséhez. 

- A Szent István teret már használják az 
emberek, de még nem volt hivatalos át-
adás. Miért?

- Hatalmas munkát végzett el a kivitele-
ző a föld alatt és a föld fölött is. A közművek 
bekötése húzódik, de az ígéret szerint, már 
csak néhány hetet kell várni, és akkor teljes 
szépségében mutatjuk be Vác új közösségi 
terét. Rengeteg olyan területhez nyúltunk 
hozzá, amelyekhez már réges-régen kellett 
volna. A Deákvári főtér útfejlesztése is elhú-
zódott, mert az építők a régi út felbontásakor 
egész más állapotokat találtak a mélyben, 
mint amit a közműtérképből kiolvastak. De 
most már végre eljutunk a befejezésig. Itt 
szeretném megköszönni mindenkinek a tü-
relmét az elhúzódó munkák miatt.  

Az útfelújításokat folytatjuk, ha kell, sa-
ját erőből. Az elmúlt négy évben több mint 
háromszor annyit forrást fordítottunk a váci 
utak javítására, fejlesztésére, mint az előző, 
fideszes vezetés.

- Az indulásának bejelentésekor beszélt 
arról, hogy a haladás egyik vezérelve, hogy 
a közpénzeket a közösségre költik.  Miért 
gondolja, hogy az elődei nem ezt tették?

- Szeretnék a kormánypárti elődeim vá-
rosfejlesztő munkájáról jót mondani, de 
sajnos, nem tudok. Amikor átvettük a sta-
fétabotot, egy szó szerint lelakott várost, 
köztereket, intézményi hálózatot és ingatla-
nállományt vettünk át. A Városfejlesztő kft-t 
konkrétan ki kellett menteni például a ker-
tészeti munkákra szervezett külsős céggel 
kötött szerződésből, hogy ne kelljen túlára-
zott, méregdrága szolgáltatásokat bérelni. 
Vásároltunk céleszközöket, saját gépeket, 
fűnyíró traktort, ágdarálót, teherautókat, 

kosarasdarut, amivel a fákat vissza tudjuk 
metszeni.  Így lehet gazdaságosan és sokkal 
jobb színvonalon ápolni a város közel 1 mil-
lió négyzetméternyi zöldterületét

Nekiláttunk a több mint 400 önkormány-
zati bérlemény rendbetételének. A követke-
ző ciklusban már eljutunk odáig, hogy új 
önkormányzati lakásokat is építhetünk.

- Kapja a kritikát, hogy túl sok városi in-
gatlant adnak el!

- Az ingatlanokért kapott pénz az utolsó 
fillérig a város kasszájában van, és abból a 
lakásállományt újítjuk fel lépésről lépésre. 
Korábban ez sem így volt. A kormánypárti-
ak eladták a Karacs kollégiumot potom 160 
millió forintért, ott munkásszállót akart leg-
utóbb a tulajdonos kialakítani. Azt mondta, 
amíg a mostani városvezetés van, addig 
nem tud a városban tömeges munkásszállót 
kialakítani – megjegyzem, nem is hagyjuk, 
hogy ilyen létesüljön. A főtéri Duna presszó 
félezer négyzetméteres épületét 140 millió-
ért adták el. Az önkormányzati bérlakásokat 
is hatalmas bérlői tartozással vettük át, amit 
nagyrészt már kiegyenlítettek a bérlőink. 

- Kampányának az egyik fő témája a gödi 
akkumulátorgyár, miközben a váci költség-
vetés legnagyobb bevételét, 2,5 milliárdot 
az iparűzési adó biztosítja. Nem lát ebben 
ellentmondást?   

- És ebből több mint egymilliárd forintot 
vissza kell mindjárt fizetnünk szolidaritási 
adó formájában az államnak. Ami a gödi 
akkugyárat illeti, ez Magyarország legna-
gyobb akkugyára, és most jelentették be, 
hogy épül tovább, 43 ezer négyzetméterrel 
bővül. Ha felmennek a Naszály tetejére, 
mindenki láthatja, mit is jelent a kormány 
akkustratégiája a Dunakanyarban. Hiányoz-
nak a környezetvédelmi előírások, amelyek 
biztosítják, hogy az emberek szervezetébe 
nem kerülnek mérgező anyagok.

- A gödi Samsung iparűzési adóját el-
osztja az állam a környező településekre is.  
Mennyit kap ebből Vác? 

- Semmit. Egyetlen haszonélvezője van 
Vácon az akkuipar terjeszkedésének. A 
váci Fidesz-KDNP. Az ő propaganda oldala-
ik százmilliós nagyságrendben égetik el a 
közpénzt arra, hogy Vácot botrányvárosként 
mutassák be az országos médiában. Aztán 
a híresztelésükről mindig kiderül, hogy 
hazugság, de a mi pénzünkből ezt is meg-
tehetik. 

- Hogy áll a kórházi szakrendelő? 
- Még épp hogy áll, de lassan életve-

szélyessé válik. Teljesen le van pusztulva, 
a Fidesz háromszor ígérte meg, már régen 
fel kellett volna építeniük, de semmi nem 
történt, csak üres ígéret van a részükről. Mi 
mindent előkészítettünk hozzá, hogy meg-
valósulhasson a beruházás, a kormánynál 
pattog a labda. Számunkra a legfontosabb 
a váciak egészsége, mindent el fogunk 

követni, hogy ez a fejlesztés a következő 
ciklusban ne csak üres ígéret maradjon, ha-
nem meg is valósuljon. 

- Visszatérve az akkugyártáshoz és a 
munkásszállókhoz. Önök milyen intézke-
déseket hoztak a váciak egészségének és 
biztonságának megvédése érdekében? 

- Hamarosan lesznek Vácon önkormány-
zati mérési pontok. A légszennyzést akkre-
ditált laborral végezteti az önkormányzat. 
Vác kapott már ipari havat. Meg majdnem 
munkásszállót.  Eddig a Karacsban, a Vám 
utcában, és a volt Tungsram épületében 
akadályoztuk meg a munkászsálló létesí-
tését. Mi vagyunk a garancia rá, hogy Vác 
nem lesz a munkásszállók városa, hozzánk 
nem fognak tömegesen külföldi munká-
sokat betelepíteni. És mi vagyunk a garan-
cia arra is, hogy a váciak egészségét nem 
veszélyeztethetik akkuipari beruházások. 
Úgy néz ki, sikerült elejét venni, hogy el-
képesztő mennyiségben tároljanak nálunk 
akkumulátort. Nem szeretnénk Göd sorsára 
jutni. A kormánypárti jelölt viszont aligha-
nem ki fog szolgálni minden kormányzati 
akkustratégiát. Nem tehet mást Imre Zsolt, 
hiszen az egész élete a Fidesz érdekeinek 
a kiszolgálásáról szólt. Nekem azonban az 
a feladatom, arra kaptam felhatalmazást, 
hogyha veszély fenyegeti a várost, akkor 
emeljem fel a szavam. 

- Ha egy politikus lezár egy politikai 
ciklust és az eredményekről beszél, az is 
felmerül, hogy mi az, amiben hiányt érez. 
Mit csinálna másképp?

- Közösen ráléptünk a jó útra, ezen to-
vább kell mennünk.

Annak érdekében, hogy  a fejlődés ne 
álljon meg, a város ne térjen le és ne for-
duljon vissza a helyes útról, folytatni kell a 
megkezdett munkát. Vác közúthálózata tel-
jesen elhasználódott. Több nagy útfejlesz-
tésünk volt, de muszáj lesz többet fordíta-
nunk útjainkra, mert a kátyúk foltozgatása 
már nem lesz elegendő. Kisvácra szeret-
tünk volna egy postafiókot, a Magyar Posta 
üzletpolitikája most ellenkező irányba tart, 
de nem adtuk fel. Nagyobb és korszerűbb 
hulladékudvart tervezünk. Korszerűbb gé-
pekre is szükség lenne, hogy még alapo-
sabban lehessen takarítani a parkokat, uta-
kat. Folytatjuk a játszóterek építését. A civil, 
sport és művészeti közösségeket tovább 
kell erősíteni, erre pályázati forrást fogunk 
biztosítani. A művelődési ház felújítását 
pályázati forrás bevonásával el kell kezdeni. 
Ami jó érzéssel tölt el, hogy Vác a szabadság 
városa lett, vallási- és politikai hovatartozá-
sa miatt nálunk senkit nem érhet hátrányos 
megkülönböztetés. Vannak hiányosságok, 
de egy város sosincs kész. Nekünk is maradt 
tennivalónk, és ezt szeretnénk elvégezni a 
következő öt évben.  

Váci Hírnök
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Mintegy 200 parkolóhely épült az elmúlt 
négy évben Vácon. Ezek közül több a Föld-
váry téren, ahol most újabb 14 létesült a 

Csányi körúti tízemeletesek és a Nagymező 
környezetében.

Matkovich Ilona szerint a parkolóépítés 

Újabb parkolóhelyek Újabb parkolóhelyek 
épültek Alsóvárosonépültek Alsóvároson

Alsóvároson jól teljesült, de szép számban 
adtak át várakozóhelyeket Deákváron és a 
Belvárosban is. „Sikerült ezt a szép számot 
úgy elérni, hogy a gépjárműadót elvették az 
önkormányzatoktól, így végül saját forrásból 
valósítottuk meg” – mondta a polgármester, 
aki azt is hozzátette, hogy mivel úgy látja, 
hogy elkerülhetetlen a lakótelepeken a par-
kolóhelyek bővítése, ezért a jövőben is sze-
retnék tovább folytatni ezt a munkát.

A lakótelep egyik önkormányzati képvi-
selője, Ferjancsics László elmondta, hogy 
az Alsóvárosban az egyik legnagyobb prob-
léma az, hogy az emeletes házak lakóinak 
nem áll kellő mennyiségű parkolóhely ren-
delkezésre.

„A 60-as, 70-es években ezeket a lakótele-
peket még így építették, és ezt folyamatosan 
az elmúlt 20-30 évben próbálták pótolni. Azt 
hiszem, hogy ebben a ciklusban sikerült a 
legnagyobb mennyiségű parkolót létrehoz-
ni, közel 70-80 parkolóhelyet építettünk az 
elmúlt években. Ebből itt a választókörze-
temben a Földváry tér szélén, a Damjanich 
téren és a Rádi úti lakótelepen mintegy öt-
ven új parkolóhellyel tudjuk befejezni ezt a 
ciklust” – mondta az alpolgármester.

Az elmúlt hetekben több mint egy tucat 
parkolóhely kialakítása fejeződött be a Csá-
nyi körúti tízemeleteseknél, hamarosan pe-
dig kilenc építése kezdődik meg.

A 2-es számú választókörzet képviselője, 
Jess Kinga Matkovich Ilona polgármes-
terrel járta be és tekintette meg a terü-
let fejlesztéseit, felújításait – számol be 
az önkormányzat honlapja.

A főtéri épületek homlokzatai sorra 
újultak meg az elmúlt években. Az ön-
kormányzat saját forrásból renoválta a 
tér két ikonikus épületét: a zöld és a ró-
zsaszín házat. A körzet képviselője em-
lékeztetett arra is, hogy a téren másik 
két épület pedig a város örökségvédel-
mi pályázatának támogatásával szépült 
meg.

Matkovich Ilona a Városháza kapcsán 
emelte ki, hogy tavaly sikerült felújítani 
a tetőszerkezet egy részét, és ezzel meg-
akadályozni a barokk épület további be-
ázását. Emellett a homlokzat szobrait is 
restaurálták – mondta a városvezető.

Az Eötvös utcai óvoda vizesblokkja 
szintén tavaly készült el. Jess Kinga el-
mondta: 20 millió forintból egy korsze-
rű, modern helyiség várja a dolgozókat 
és a gyerekeket. A képviselő felhívta 
a figyelmet arra is, hogy hamarosan 
elkezdődhet a Széchenyi utca „Tízes” 
előtti szakaszának felújítása, ahol a cél 
a balesetveszély megszüntetése.

Felújítások sora zajlott Felújítások sora zajlott 
Vác főterén isVác főterén is
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Március 14-én adták át hivatalosan Vác új 
bölcsődéjét a Bauer Mihály utcában. Váro-
sunk új gyermekintézménye mintegy fél-
száz kisgyermeknek biztosít modern, min-
den igényt kielégítő elhelyezést, továbbá 
17 új munkahely megjelenését is lehetővé 
tette. Mára meg is érkeztek az első bölcsi-
sek.

Vác vezetése az elmúlt években különös 
figyelmet szentelt a gyermekintézmények 
fejlesztésére. Ebben az önkormányzati cik-
lusban a gyermekeket érintő fejlesztések, 
felújítások összege megközelíti az egymil-
liárd forintot.

Csak a bölcsődei, óvodai, iskolai étkezés 
konyhai körülményeinek fejlesztésére több 
mint 28 millió forintot fordítottak az elmúlt 
négy és fél évben.

Az utóbbi időszakban jelentős ráfordítás-
sal több intézményi épület régóta fennálló 
energetikai és szigetelési problémája ol-
dódott meg. Városszerte nagyarányú játék-
parkbővítés, vizesblokk- és burkolatfelújítás 
történt. A legjelentősebb beruházás az Új-
hegyi úti óvoda tálalókonyhája teljes felújí-
tása volt mintegy 70 millió Ft értékben. A 
Vám utcai óvoda több gyermekintézményt 
kiszolgáló konyhájának korszerűsítését 25 
millió forintos pályázati forrás mellett ha-
sonló összegű önkormányzati finanszírozás 
egészítette ki.

Megérkeztek az első Megérkeztek az első 
kisgyermekek az új kisgyermekek az új 
váci bölcsődébeváci bölcsődébe

Kerékpárosbarát Kerékpárosbarát 
település lett Vác település lett Vác   

A közlekedésért felelős tárca 2006-
ban indította útjára a Kerékpárosbarát 
Település és Kerékpárosbarát Munka-
hely pályázatát, amelyet 2023-ban 15. 
alkalommal hirdetett meg települési 
önkormányzatok, kis-, közép- és mul-
tinacionális vállalatok, valamint közin-
tézmények számára. A 66 beküldött ne-
vezés között volt a váci, amely a Kezdő 
Kerékpárosbarát Település fokozatot 
érdemelte ki – írja az önkormányzat 
honlapja.

A kerékpárosbarát cím alapvetően 
erkölcsi elismerés, amelyet azok a tele-
pülések és munkahelyek nyerhetnek el, 
amelyek konkrét és kiemelkedő lépé-
sekkel igyekeznek növelni a kerékpáros 
életmód elfogadottságát szűkebb és 
tágabb környezetükben egyaránt.

A pályázattal elnyerhető címmel az 
Építési és Közlekedési Minisztérium 
a kerékpározás elterjedését szolgá-
ló, feltételeit javító önkormányzati és 
munkáltatói intézkedéseket ismeri el, a 
rendszerszerű fejlesztések jutalmazása 
mellett a pozitív példák, előremutató 
megoldások felkutatására, tapasztala-
taik feldolgozására és megosztására 
törekszik.
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Már járható a megközelítését segítő új ráve-
zető út is, így Matkovich Ilona polgármes-
ter és a körzet képviselője, Inotay Gergely 
alpolgármester közösen jelentette be: El-
készült a Gombás patakon átívelő, teljesen 
megújított ligeti fahíd.

A sajtóeseményen Matkovich Ilona emlé-
keztetett arra: az elmúlt önkormányzati cik-
lusokban olyan állagromlást szenvedett el 
az építmény, hogy a balesetveszély miatt ta-
valy májusban le kellett zárni. Ezt követően 
a jelenlegi képviselő-testület forrást bizto-
sított a felújításra, majd sikeres pályáztatás 
után megkezdődhetett a kivitelezés.

A polgármester hangsúlyozta, hogy a híd 
kialakítása megőrizte az előző építmény ar-
culatát. Az acélelemek beépítésével viszont 
annak időtállósága jelentősen megnöveke-
dett. Az előzetes terven felül egy kőszórá-
sos járdát, térkő burkolatú rávezető részt is 
kialakítottak. Matkovich Ilona köszönetet 
mondott a szükséges faanyagot biztosító 
váci Káplár Fatelepnek, valamint a kivitele-
ző ÉSZ Magyarország Kft. szakembereinek. 
Végül megemlítette: Megtörtént az első 
jelentős terhelhetőségi próba is, miután az 
új szerkezet kiválóan vizsgázott a váci csatát 
felidéző eseményen.

Teljesen megújult a Teljesen megújult a 
ligeti fahídligeti fahíd

Inotay hozzátette: A ligeti fahíd újjáépíté-
sén túl a mostani ciklusban a Gombás-pata-
kon átívelő két másik hidat is rendbe tették. 
A Kőszentes hídon és a stadionhoz vezető át-
kelő építményen is pótolták a korábbi évek 
elhanyagoltsága miatt sürgető munkákat.

Mint ismert, tavaly tavasszal tapasztal-
hatták az arra járók, hogy lezárták a Gom-
bás-patakon átívelő fahidat. Ugyanis az 
építményt a korábbi városvezetés idejében 
elhanyagolták, a szükséges karbantartás és 
felújítás nem történt meg. A felkért szakér-
tők véleménye szerint használata már bal-
esetveszélyes volt. Gyors javítása már nem 
volt lehetséges, a szerkezetet ki kellett cse-
rélni.

A 2023. júniusi testületi ülésen az egy-
hangúlag elfogadott költségvetési módo-
sítás tartalmazta a szükséges városi forrást, 
így a tervezésre és kivitelezésre kiírhatták a 
pályázatot. Ez sikeres volt, és novemberben 
a kivitelező megkezdte a fahíd szerkezeté-
nek helyreállítását.

Hamarosan elkészült az alépítményi 
szerkezeteken a betonacélok passziválása, 
és a beton felületek durva javítása, valamint 
a hídfő fejgerendák betonozása a magassá-
gi szintek kiegyenlítése érdekében.

 Következő lépésként a felületek finom 
javítása és a védőbevonat felhordása történt 
meg. Megkezdődött a híd acél főtartóinak 
gyártása, elkészülése után ezeket a helyük-
re emelték, majd elhelyezték a járószinten a 
faelemeket és a korlátokat is.

A beruházás befejező szakaszában – az 
időjárási viszonyok figyelembevételével 
– megépült a hídra vezető macskaköves 
járda. A beruházás önkormányzati finanszí-
rozással valósult meg.

Rozmaring Sándor, a 10-es választókörzet 
képviselője Matkovich Ilona polgármester-
rel járta be az elmúlt évek fejlesztéseinek 
helyszíneit Deákváron.

A Munkácsy park felújítása kapcsán el-
mondta: egy rendezetlen, gondozatlan terü-
letet sikerült az ott lakókkal rendbe tenniük. 
A zöldfelületre padokat és asztalokat tettek, 
szemeteseket helyeztek ki, és focikapuk is 
kikerültek a fiatalok örömére.

A másik helyszín a deákvári kis játszótér 
volt, ahol az ott használatban lévő zöldsé-
ges konténert sikerült egy helyi művésszel 
közösen lefesteni, a játszótér hangulatához 
illően.

A bejárás során megtekintették a Sas utca 
belső udvarban kialakított vízelvezetést, a 
területen kialakított 21 darab korszerű par-
kolóhelyet, valamint a kihelyezett 6 darab 
szolár lámpát is.

Tavaly készült el teljes szélességében a 
Fürj utca újraaszfaltozása, márciusban pedig 
az utca melletti járdaszakaszok felújítása is.

Játszótér és útfelújítás a 10-es 
számú választókörzetben



Váci Hírnök              9

Közéleti hírek

Bő egy hónap múlva tartják az Európai Par-
lamenti választással együtt az önkormány-
zati választásokat is, amelyen újabb öt évre 
választanak vezetést a települések. Vácon 
cikkünk írásakor heten vannak versenyben 
azért, hogy június 9-én megmérettessék 
magukat. A polgármesterjelölteknek 300 ér-
vényes ajánlásra van szüksége ahhoz, hogy 
felkerülhessenek a szavazólapra. A képvi-
selőjelölteket az egyéni választókerület la-
kóinak egy százalékának kell támogatnia. A 
gyűjtés április 20-án indult, és május 6-ig 
lehet leadni az aláírásokat tartalmazó íveket.

Matkovich Ilona polgármester április 
elején jelentette be hivatalosan azt, hogy 
újraindul. A három helyi civil szervezet és 
hat párt/mozgalom támogatásával rajthoz 
álló csapat már az első napon összegyűj-
tötte az induláshoz szükséges aláírásokat, 
de az ajánlások leadását nem siették el. A 
polgármestert támogató szövetség szerint 
ugyanis az ajánlásgyűjtés a számos városi 
rendezvény, fórum mellett újabb lehetőség 
a személyes találkozásra a választókkal. A ki-
települések során több idő van közvetlenül 
beszélgetni a helyiekkel, elsősorban a városi 
ügyekről. Az ajánlóíveket csak egyszer lehet 
leadni, utána már nem lehet több ajánlást 
gyűjteni.

Imre Zsolt, a Fidesz-KDNP polgármester-
jelöltje már az első nap leadta az indulás-
hoz szükséges ajánlásokat. Vác egykori or-
szággyűlési és önkormányzati képviselője a 
Dunakeszi Járási Hivatal vezetőjeként dön-
tött úgy, hogy elindul a megmérettetésen. 
A csapatában van képviselőjelöltként a rá-
galmazás miatt bíróság előtt járó Szádoczki 
Imre Fidesz-elnök, valamint a 200 millió 
forintos állami támogatáshoz jutó Szabó 
Csaba Fidelitas-elnök is, aki a többszörös 
pervesztes propagandaoldal, a Vác Online 
tulajdonosa is.

Fördős Attila korábbi Fidesz-KDNP-s 
polgármester is felvette az ajánlóíveket. A 
Facebookon az elmúlt hetekben látványo-
san aktívvá váló politikus cikkünk megje-
lenéséig kizárólag a 2010 és 2019 közötti 
eredményekről számol közösségi oldalán, 
terveiről többet nem lehet tudni. A régi kor-
mánypártiak úgy tűnik, hogy nem feltétle-

nül elégedettek a Fidesz-KDNP jelenlegi je-
löltjeivel. Erre utal az, hogy a polgármesteri 
ajánlóíveket az a Gáspár Erika is felvette, aki 
Fördős Attila polgármestersége idején még 
Szentiványi Erika néven vezette a városüze-
meltetést és volt a váci KDNP elnöke.

A Mi Hazánk váci szervezete egy pártbeli 
viszály miatt gyakorlatilag feloszlatta magát 

Egy hónap múlva Egy hónap múlva 
választás, így állunk választás, így állunk 
május elejénmájus elején

nem sokkal a választás előtt. Az új csapat 
polgármesterjelöltje Rosta Zoltán. A koráb-
bi elnök, Csereklye Krisztina és csapatának 
egy része a Vác Városért Választási Egyesü-
let színeiben indul. Ennek a szervezetnek a 
kompenzációs listájáról jutott be 2019-ben 
édesapja, Csereklye Károly, aki viszont most 
nem indul képviselőjelöltként.

A Nép Pártja a magát Johnny Gazdaként 
hirdető Dodek Norbertet indítja. Jakab Pé-
ter egykori Jobbik-elnök szervezete a való-
ságshow-szereplő mellett minden egyéni 
körzetben állít jelölteket.

Lett volna egy nyolcadik jelölt is. Répás 
Győző, a Váci Román Nemzetiségi Önkor-
mányzat elnöke április 20-án ugyan még 
felvette az ajánlóíveket, de négy nappal 
később bejelentette, hogy nem kíván in-
dulni polgármesterként. Április 25-én már 
a 6. számú egyéni választókerületben vették 
nyilvántartásba mint a Vác Városért Választá-
si Egyesület képviselőjelöltjét.
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2010 és 2019 között vezette Vácot a Fi-
desz-KDNP színeiben Fördős Attila, aki az elő-
ző önkormányzati választáson elszenvedett 
vereség után gyakorlatilag teljesen eltűnt a 
közéletből. Április közepén aztán feltűnt a Fa-
cebookon, és létrehozott egy politikusi oldalt, 
az oda feltöltött videóin pedig korábbi ered-
ményeiről beszél. A váci közéletben már év 
eleje óta több helyről is azt lehetett hallani, 
hogy a volt polgármester is indulna a június 
9-én esedékes önkormányzati választáson.

Ez azért is eredményezhet érdekes helyze-
tet, mert a korábban őt támogató Fidesz-KD-
NP polgármester-jelöltje Imre Zsolt. Fördős 
csapatát szinte teljesen lecserélték. Igaz, a 
Fidesz jelöltjei közül több is ott sertepertélt a 
2019 előtti csapat környékén - például Pető 
Csilla, Szádoczki Imre vagy épp Szabó Csaba. 
A képviselők közül azonban csak egyik volt 
alpolgármestere, a városi pénzek hűtlen ke-
zelésével meggyanúsított Mokánszky Zoltán 
újrázhat idén a Fidesz-KDNP támogatásával.

Fördős Attila két cikluson keresztül vezette 
Vácot. 2010-es megválasztásakor a KDNP és 

Fidesz még szembenállt egymással. Ezt jól 
mutatja, hogy Fördős saját későbbi alpolgár-
mesterét, Pető Tibort győzte le a voksoláson. 
Másik alpolgármestere KDNP-s szövetségese, 
Mokánszky Zoltán lett.

Fördős Attila kilencéves regnálását elhúzó-

Fordulatot hozott a lassan két éve tartó 
nyomozás a Mokánszky-ügyben. A Váci 
Hírnök úgy értesült, hogy az ügy gyanú-
sítottja felajánlotta az okozott, milliós kár 

megtérítését, amivel gyakorlatilag elis-
merte a bűncselekmény elkövetését.

Mokánszky Zoltán kérdésünkre nem 
volt hajlandó sem megerősíteni, sem 
cáfolni értesüléseinket. A Fidesz-KDNP-s 
színekben újrainduló önkormányzati 
képviselő lapunknak küldött válaszában 
lejáratási kísérletnek nevezte az üggyel 
kapcsolatos kérdéseket, gyűlöletkeltést 
emlegetve. Azt írta:

“Nemtelen játékot játszik, amiben nem 
vagyok partner.”

Két éve tett feljelentést a városvezetés 

Fördős Attila visszatér - Fördős Attila visszatér - 
ismét aktív a 2019-ben ismét aktív a 2019-ben 
visszavonult politikusvisszavonult politikus

dó vagy el sem kezdett beruházások, az iskolák 
és a kórházak államosítása, valamint közpénz-
zel kapcsolatos botrányok jellemezték. Utolsó 
négy teljes évében az önkormányzat például 
összesen kevesebbet költött az óvodák korsze-
rűsítésére, mint az Összefogás Vácért vezetése 
alatt bármelyik évben. Ebben az időszakban 
bukta el a város a mobilgátra kapott milliárdos 
támogatásokat is, de a megítélt támogatások 
ellenére a deákvári bölcsődét és a csónakházat 

Elismerhette a városi pénzekkel Elismerhette a városi pénzekkel 
kapcsolatos bűnösségét kapcsolatos bűnösségét 
Mokánszky ZoltánMokánszky Zoltán
Hűtlen kezelési ügyében ajánlotta Hűtlen kezelési ügyében ajánlotta 
fel az okozott kár megtérítésétfel az okozott kár megtérítését

Mokánszky Zoltán ellen hűtlen kezelés 
gyanújával, mert a kormánypárti politikus 
még 2019-ben alpolgármesterként sza-
bályellenesen emelte meg önkormányzat-
nál dolgozó hölgyismerősének fizetését. 
Ezzel a döntéssel több mint egy millió 
forint kárt okozott a városkasszának. A 7-es 
körzetben újrainduló politikus gyanúsítot-
ti kihallgatása 2022. augusztus 16-án volt, 
és már akkor sem tagadta a Váci Hírnök 
kérdésére a terhére rótt cselekmény elkö-
vetését.

Eszes Ádám

sem tudták elkezdeni. Ebben szerepet játsz-
hattak a volt polgármestert jól ismerő forrá-
saink szerint azok a “szövetségesei” is, akiket 
a Fidesz a nagyobb függetlenségre törekvő 
Fördős nyakára ültetett.

Eszes Ádám
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Súlyosan egészségkárosító NMP-oldószer je-
lenlétét mutatta ki a Greenpeace kezdemé-
nyezte laborvizsgálat a gödi Samsung-gyá-
rak környékén – közölte a környezetvédő 
szervezet csütörtökön. A közlemény szerint a 
születendő gyermekek egészségére veszélyt 
jelentő N-metil-pirrolidon (NMP) nevű ve-
gyületet az akkumulátorgyártásban is hasz-
nálják, az súlyos szemirritációt okozhat, vala-
mint irritálhatja a bőrt és a légutakat. 

A környezetvédő szervezetet még február 
21-én riasztotta a gyárak melletti csőtörés-
hez a Göd-ÉRT Egyesület. Bár azt megoldot-
ták, kiderült, sok víz folyt ki a közeli szántó-
földekre, ahol mintákat vettek ebből, hogy 
azt Eurofins Magyarország laboratóriumába 
küldjék vizsgálatra. Itt kiderült, mindkét 
mintában 200 mikrogramm/liter mennyi-
ségben mutatták ki az NMP jelenlétét  A Pest 
Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság 
egyelőre vizsgálja az esetet. 

Az NMP használata az Európai Unióban 
jelenleg is külön engedélyhez kötött, és 
biztosan semmi keresnivalója nem lenne 
a szennyvízben. A Greenpeace szerint  nem 
tudni, mely vezetékből jött a szennyvíz, te-
hát nem biztos, hogy a – harmadik üzem 

építésére készülő – Samsung-gyárból (volta-
képp a Samsung és a külön szervezeti egy-
ség Samsung SDI is üzemeket működtet a 
városban). Korábban már volt probléma az 
NMP-vel, amit a gödi talajvízben és a leve-
gőben is megtaláltak, de fehér hab is meg-
jelent egyes gödi utcákban.

 Ezenkívül a Greenpeace adatigényléssel 
fordult a DMRV Duna Menti Regionális Víz-
mű Zrt.-hez, a katasztrófavédelemhez, a Pest 
Vármegyei Kormányhivatalhoz, illetve Göd 
Város Önkormányzatához is.

 A Váctól néhány kilométerre lévő Sam-
sung-gyár tulajdonképpen megépülése óta 
problémás: a magzatkárosító oldószer jelen-
létét a levegőben már kimutatták, de a víz-
ről eddig még nem volt szó. Mindeközben 
szinte hétről hétre látnak napvilágot olyan 
hírek, amelyek alapján a dél-koreai cég se 
a munkavállalóival, se a környezetvédelmi 
szabályokkal nem törődik: Gödön folyama-
tos a zajszennyezés, és a levegő minősége is 
sokat romlott. Nagy baj nem lehetett, mert 
az üzem több, mint egy évig környezethasz-
nálati engedély nélkül működött, bár az 
rendőrség határozatban szögezte le, hogy ez 
tulajdonképpen nem bűncselekmény.

Akkumulátorgyárak: Akkumulátorgyárak: 
a Fidesz nem tágít a Fidesz nem tágít 

 Az is egyre egyértelműbb, hogy olyan 
hagyományos magyar érdekek sem fűződ-
nek ehhez a gyárhoz, mint amiről a kormány 
szeret beszélni: Göd nem részesül a gyár 
által fizetett iparűzési adóból, kiemelt gaz-
dasági övezetként ugyanis a gyárat egysze-
rűen kivonta Göd hatásköréből a kormány 
még akkor, amikor a városnak ellenzéki 
önkormányzata volt. A pénz valamennyire 
persze visszafolyik a térségbe, többek közt 
kormányközeli szervezeteknek jut belőle 
pénz, hogy aztán pártpropagandát folytassa-
nak Vácon is. Ráadásul a gyár által teremtett 
munkahelyek egy része még csak nem is 
magyar, hiszen az évek óta munkaerőhiány-
nyal küzdő Magyarországon értelemszerűen 
nem a Samsung-gyár és társai a legvonzóbb 
célpontok. Így a munkák egy részét külföldi 
vendégmunkásokkal végeztetik.

Bár minden jel arra mutat, hogy az akku-
mulátorgyárak a jelenlegi magyar szabályo-
zás mellett sokkal több bajt okoznak, mint 
amennyit megoldanának, a kormány olyany-
nyira nem akar keresztbe tenni a projektnek, 
hogy február végén a Samsung SDI is meg-
erősítette: tervben van egy harmadik üzem 
is Gödön az eddigi kettő mellé.

A gyárak körül kialakult a klasszikus 
politikai választóvonal is: a Fidesz és po-
litikusai tulajdonképpen egy emberként 
tartják az országban épülő gyárakat a jövő 
zálogának, miközben az ellenzéki önkor-
mányzatok próbálják megúszni az üzemek 
okozta bajokat. A váciak nem akarják a gyá-
rat, hiszen a városvezetés a saját konzul-
tációja után jutott arra, hogy se a városba 
tervezett munkásszállókat, se az akkumu-
látorgyárakat nem látják szívesen, figyel-
ve a lakosság igényeire, Matkovich Ilona 
polgármester pedig többször is kritizálta 
ezeket a beruházásokat. Ehhez képest a Fi-
desz helyi jelöltje, Imre Zsolt már korábban 
letette a voksát a gyárak mellett: a többek 
közt Samsung-pénzből létező 0627.hu 
nevű kormányközeli portálnak fejtette ki 
a februárban tartott Váci Polgári Fórumon, 
hogy “Magyarország az akkumulátorgyárak 
nélkül egy olyan gazdasági potenciált ve-
szítene, ami az ország működöképességét 
is veszélyeztetné.”

 Azt még csak tippelni sem nagyon lehet, 
mikor lép valamit a kormánypárt országo-
san a veszélyes és rosszul szabályozott be-
ruházások ellen. Már ha egyáltalán lép. A 
nagyon erősen központosított Fideszben 
ugyanis pár szakadárt leszámítva nem jel-
lemző, hogy szembe merne bárki menni 
akár országgyűlési, akár önkormányzati 
szinten a felsővezetés akaratával.  Vácon is 
nagy az ellenállás, annak ellenére, hogy a 
jövő zálogaként beharangozott üzemből 
egyelőre csak annyit láthat bárki, hogy a 
levegőt és a vizet is képes tönkretenni.

Fekő Ádám
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Közeleg az önkormányzati választás, és en-
nek megfelelően sokasodnak a postaládák-
ba bedobott politikai kiadványok. Ezek közt 
van az a kiadvány, amelyet áprilisban olvas-
hattak, és arról szól, hogy a Fidesz milyen 
valódi tervekkel készül választási győzelme 
esetén.

A lap szerint a Fidesz munkásszállókat 
telepítene Vácra, munkásszállós Imre Zsolt-
nak nevezve a Fidesz-KDNP polgármes-
terjelöltjét. A kiadványt azért nem lehet 
lejárató anyagnak nevezni, mert az elmúlt 
évtized legnagyobb botrányát, a pedofil 
bűntárs államfői kegyelmét nem is említi. 
Vagy azt sem, hogy Imre Zsolték a mai na-
pig nem hajlandók elítélni a pedofil bicskei 
otthonigazgató bűntársának szabadon en-
gedését. A lap munkásszállókkal kapcsola-
tos gondolatmenete a következő:

1.  A Samsung újabb gyárüzemet tervez
2. A munkásszállók építését a kormány is 

támogatná
3. A Fideszhez kötődő váci vállalkozók 

most is munkásszállókat akarnak Vácra
4. A Samsung rengeteg pénzt fizethet a 

külföldi vendégmunkásaik elszállásolásáért
5. Mindehhez az kell, hogy leváltsák a je-

lenlegi munkásszálló-ellenes városvezetést
6. Imre Zsolték vezetésével zöld utat kap 

több száz külföldi munkás Vácra költözése, 
a kormánypárti vállalkozók pedig rengeteg 

pénzt keresnek.
Ezt több ténnyel is alátámasztják.
Az első ilyen tény, hogy a fideszesek az el-

múlt öt évben nem léptek fel érdemlegesen 
a Samsung által okozott környezetszennye-
zés ellen. A magát környezetvédőnek nevező 
Vác Online-tulajdonos, Fidelitas-elnök Sza-
bó Csaba még az ellen sem tiltakozott, ami-
kor kiderült, hogy a koreai gyár több mint 
80 tonna magzatkárosító anyagot juttatott a 
levegőbe működése során egyetlen év alatt. 
Mi több, elnökük, Szádoczki Imre még azt is 
igyekezett bagatellizálni, amikor Vácon egy 

Valóban a munkásszállók Valóban a munkásszállók 
városává tenné Vácot a Fidesz?városává tenné Vácot a Fidesz?
Egy városszerte terjesztett kiadvány Egy városszerte terjesztett kiadvány 
gyűjtötte össze a terhelő tényeketgyűjtötte össze a terhelő tényeket

Hazugsággal tagadta a Fidesz 
a munkásszállós vádakat
Nem írt igazat a váci Fidesz abban a közleményében, amelyben azt próbálták ta-
gadni, hogy hatalomra kerülésük esetén zöld utat adnának városszerte új munkás-
szállóknak és ezzel akár több ezer külföldi vendégmunkásnak, akik a Samsungban 
dolgoznának.

A Szádoczki Imre vezette szervezet azt állította, hogy nincsen sem a jelöltjeiknek, 
sem pedig családtagjaiknak építőipari érdekeltsége. Csakhogy a cégadatok szerint 
a 200 milliós állami támogatáshoz jutó Szabó Csaba édesanyjának éppen olyan 
cége van, amelynek lakó- és nem lakóépület építése a fő tevékenysége.

elrepedt szennyvízcsőből ismeretlen meny-
nyiségű folyadék jutott a talajba.

A Fideszhez kötődő üzleti körök már ed-
dig is milliárdokat kereshettek a multicé-
gen, például az Orbán Viktor jóbarátjához 
tartozó Mészáros és Mészáros Kft. alakíthat-
ta ki a gödi gyár második üzemének szeny-
nyvízelvezetését és fogadását Vácon. Ez 32 
milliárd forintos beruházás volt, ami három-
szor annyi, mint Vác egy éves költségvetése. 
De a kormánypártokhoz kötődő civil szerve-
zetek, alapítványok is tízmilliókat kaptak a 
Samsung által befizetett iparűzési adóból. 
A Rétvári Bencéhez sorolt propagandaoldal, 
a 0627.hu kiadója eddig 60 millió forintot 
kaszált csak ebből a forrásból.

A kormányzat akár 80%-os támogatással 
is hajlandó meghálálni, ha valaki munkás-
szállót alakítana ki. Vácon eddig a belvárosi 
volt Karacs kollégium, az alsóvárosi egykori 
nővérszálló és a volt Tungsram gyár merült 
fel, mint olyan terület, ahol munkásszállókat 
létesítenének. A jelenlegi városvezetés ezt 
megakadályozta – többek között ezért ren-
delt el változtatási tilalmat az érintett terüle-
tek egy részénél.

A kiadvány arra emlékeztet, hogy Imre 
Zsolt korábban már több száz külföldit te-
lepített volna a volt deákvári laktanya terü-
letére. Igaz, ez nem valósult meg – csakúgy, 
mint az általa lassan 25 éve emlegetett váci 
Duna-híd.

Az is ugyanilyen tény, hogy a Fidesz-KDNP 
politikusai korábban éppen az ellenkezőjét 
tették, mint amit ígértek – elég csak a 2022-
es választások után bevezetett különadókat, 
az Európa-bajnok élelmiszer-drágulást vagy 
a rezsicsökkentés részleges eltörlését felidéz-
ni. Elképzelhető ugyan, hogy Imre Zsolték ta-
gadják, hogy zöld utat adnának megválasz-
tásuk esetén a munkásszállók építésének, 
de jelenleg az az egy dolog biztos, hogy a 
mostani városvezetés érdemben akadályozta 
és akadályozza a külföldi vendégmunkások 
tömeges Vácra telepítését.

 Eszes Ádám
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Talajmechanikai vizsgálatot tartottak Vá-
con a város területére tervezett dunai híd 
megvalósítása érdekében. Nem csupán a 
Duna-parti sétányon, hanem a túloldalon, 
a szigeten is vizsgálták a szakemberek an-
nak feltételeit, hogy elbírná-e az altalaj a 
leendő betonépítmény súlyát. A József At-
tila sétány alatt végzett munkálatokra rea-
gálva a váci civilek tartottak fórumot, ahol 
tiltakoztak a híd belvárosba tervezett meg-
valósítása ellen. A váci önkormányzat sem 
támogatja azokat az alternatívákat, melyek 
a városra engednék rá a híd forgalmát.

A váci önkormányzathoz jelentkezett be 
az egyik talajvizsgálatot végző cég, hogy 
a város területén, az előzetesen kijelölt 
Duna-híd nyomvonalán végezzen talaj-
mechanikai vizsgálatokat. Mint ismert, 
korábban a város polgármestere kezde-
ményezett fórumot azzal kapcsolatban, 
hogy kiderüljön, a kormányzati elképzelés 
szerint hol terveznék megépíteni Vác terü-
letén a hidat. Bár a fórumon nem lehetett 
felvételeket készíteni, utólag mégis publi-
kusak lettek a nyomvonalak, miszerint az 
egyik alternatíva alapján a vár alatt épülne 
meg a hídtest, míg a másik verzió a szérű-
skerti iskolavárosnál állítaná fel a beton-

monstrumot.
A szerdai talajvizsgálat helyszínén a 

József Attila sétánynál, a Burgundia város-
részben lakó civilek szerveztek fórumot a 
vár elé, ahol a beruházás ellen tiltakoztak. 

A civilek mellett a váci A civilek mellett a váci 
önkormányzat sem támogatja, önkormányzat sem támogatja, 
hogy az új Duna-híd forgalmát hogy az új Duna-híd forgalmát 
a belvárosra eresszéka belvárosra eresszék

Szerintük ugyanis a híd itteni megvaló-
sítása a környezeti és a kulturális értékek 
pusztításával járna, ráadásul úgy látják, az 
ezzel járó forgalomnövekedés nem csak a 
belváros, de az egész régió közlekedését is 
túlterhelné. A civilek nyilatkozatából kide-
rül, abban reménykednek, hogy a mostani 
talajfúrások rossz eredményt hoznak, és a 
projektgazdák letesznek erről a nyomvo-
nalról, ugyanakkor hangsúlyozták, ameny-
nyiben folytatódik a tervezés, aláírásgyűj-
tésbe kezdenek, és helyi népszavazásig 
viszik az ügyet.

A váci híd megvalósításának elsősorban 
politikai vetülete van, általában a válasz-
tások idején kerül elő a hídépítés ügye, 
ám a mostani talajvizsgálatokon kívül  
nem történt előrelépés. A kormánypártok 
képviselői és az ellenzéki önkormányzat 
között ellentét van  Az Összefogás Vácért 
vezetésű önkormányzat ellenzi a híd Vác 
területén történő megvalósítását, addig a 
KDNP-s Rétvári Bence és a Fidesz polgár-
mesterjelöltje, Imre Zsolt a Kilátó Központ-
ban a projekt megvalósításáról beszélt és 
azokról a közlekedési alternatívákról, amik 
Vácon keresztül vezetnék az objektum for-
galmát.

A kormánypárti kommunikáció ráadásul 
kampányt is indított a váci híd mellett arra 
figyelmeztetve, hogy Matkovich Ilona váci 
polgármester akadályozza a projekt meg-
valósítását. A városháza erre úgy reagált, 
hogy továbbra sem támogatják azokat az 
alternatívákat, amelyek a váci Duna-parti 
sétányra, a barokk Kőszentes hídra, vagy a 
szérűskerti iskolavárosra engedné rá a for-
galmat, mert a város úthálózata már így is 
túlterhelt. Utóbbival a februárban megtar-
tott fórumon megjelenő szomszéd telepü-
lések polgármesterei is egyetértettek.
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Díszes zekét viselő férfiak hegyes orrú bőr-
csizmában, gyöngyös pártát és aranyfona-
lakkal húzott színes, hosszú ruhákat viselő 
elegáns hölgyek: Egy csöppet sem átlagos 
hétvége látványos szereplői fogadták április 
13-14-én a látogatókat Vác főterén, a Kék 
Házban.

A város idén reneszánsz emlékévet ünne-
pel, melynek során több formában is megi-
dézi Vác első virágkorát, az 550 évvel ezelőtt 
püspökké szentelt Báthori Miklós által kié-
pített 15-16. századi pompás udvart.

Az eseménysorozat kiemelt programján, 
a Báthori 550 Napokon életre kelt a törté-
nelem: a korhű ruhákba öltözött hagyo-
mányőrzők bemutatói során a látogatók 
megismerhették a korabeli orvoslást, fegy-
verkezést, az öltözködési és gazdálkodási 
szokásokat.

A hétvége nyitányaként a Pavane egyesü-
let zászlóforgatói és a Vaga Banda gólyalá-
basai vonultak át a főtéren hangos dobper-
gés kíséretében a Bécsi kaputól a Fehérek 
templomáig. A 18 fős zászlóforgató csoport 
bravúros előadása megidézte 15-16.  szá-
zadi itáliai nemesség ünnepi eseményeit, 
a gólyalábasok pedig a nézők bevonásával 

keltették életre a reneszánsz vásári komé-
diát – a közönség pedig láthatóan élvezte a 
humort, hiszen már ekkor több száz érdeklő 
gyűlt össze a főtéren.

A Kék Ház kapujában tovább fokozódott 
a reneszánsz hangulat: itt a visegrádi Má-
tyás Király Múzeum korhű ruhákba öltözött 
kollektívája keltette életre a korszakot, és in-
vitálta a látogatókat a kiállítótérbe, illetve a 
múzeumudvarba.

A Tragor Ignác Múzeum (TIM) az em-
lékévre egy időszaki, történeti kiállítást 
is összeállított a Kék Házban, melynek 
szombat délelőtti, ünnepélyes megnyitó-
ján Matkovich Ilona polgármester kiemel-
te: bár Vác a mai, belvárosi hangulatát a 
barokk kori fejlesztéseknek köszönheti, 
fontos, hogy a város megemlékezzen a 
reneszánsz virágkorról is, amikor Báthori 
Miklós püspök Mátyás király budai pa-
lotájával vetekedő humanista központot 
alakított ki az egykori vár területén, itáliai 
mesteremberek meghívásával.

A reneszánsz sárkány – Báthori Miklós 
és kora című tárlatot dr. Buzás Gergely, a 
visegrádi Mátyás Király Múzeum igazgatója 
nyitotta meg, felidézve a korszak történelmi 

előzményeit és legfontosabb váci vonatko-
zású eseményeit, valamint Báthori Miklós 
jellemét, munkásságát. Kiemelte: bár a 
későbbi háborúk a váci reneszánsz épített 
emlékeinek jelentős részét a földdel tették 
egyenlővé, azért mára a kutatásoknak kö-
szönhetően jól rekonstruálható a korszak, és 
a Kék Házban rendezett kiállításon is átfogó 
képet kaphatnak a látogatók a 15-16. száza-
di városról. A megnyitó ünnepségen Vollner 
Judit előadóművész olvasott fel korabeli 
szövegekből, melyek jól illusztrálták Mátyás 
király korának hangulatát.

 
A folytatásban a múzeumudvar tágas 

és hangulatos terében a hagyományőrzők 
bemutatóin elevenedett meg a középkor. A 
SAGA egyesület Köszvény vagy kardvágás? 
című előadása sokaknak okozhatott meg-
könnyebbülést abban a tekintetben, hogy 
jó korba születettünk.

Mint elhangzott, orvos már akkoriban is 
csak az lehetett, aki elvégezte a szakirányú 
egyetemi tanulmányokat, azonban a gyó-
gyítás ókori alapelve, miszerint a betegsé-
geket a négy alapvető testnedv (vér, nyál, 
fekete és sárga epe) egyensúlyának felboru-
lása okozza, még a 15-16. században is tar-
totta magát. A nem megfelelő mennyiségű 
nedvek pótlására, avagy „lecsapolására” kü-
lönféle főzeteket, és sokszor brutális eszkö-
zöket, módszereket alkalmaztak, bevett eljá-
rás volt például az érvágás. A fájdalmat erős 
(nagy mennyiségben méregnek számító) 
gyógynövényekkel csillapították, így volt, 
aki nem is a beavatkozás, hanem az erős 
szerek miatt vesztette életét. A hétvége fo-
lyamán a SAGA Középkori Európai Harcmű-
vészetek Iskolájának sátránál a gyógyítási 
szokások mellett a korabeli fegyverekről, a 
középkori harcművészetről is minden kér-
désükre választ kaphattak az érdeklődők.

A Hadtörténeti Intézet és Múzeum stand-
jánál a reneszánsz kori páncélokat fel is le-
hetett próbálni, így a legtöbben hamar áté-
rezhették, milyen terheket cipeltek a Fekete 
sereg katonái.

A Pénzmúzeum egy kifejezetten Vácra 
tervezett játékot hozott a Báthori 550 Na-
pokra Legyél Mátyás király kincstárnoka! 
címmel, amelynek során a gyerekek szóra-
koztató formában ismerkedhettek meg a 
korabeli érmékkel, pénzverési- és gazdál-
kodási szokásokkal. A Pénzmúzeum mun-
katársaival beszélgetve az is kiderült, hogy 
Mátyás korában a pénzforgalommal párhu-
zamosan még javában zajlott a cserekeres-
kedelem is.

A Mare Temporis Történelmi Hagyomá-
nyokért Egyesület tagjai már a megjelené-
sükkel reneszánsz hangulatot teremtettek, 
így a látogatók nagyon szívesen fotózkodtak 
velük, de a szombati nap folyamán bemu-
tatott táncokkal és vidám jelenetekkel is 

Reneszánsz hangulat a Reneszánsz hangulat a 
város szívében: Rengeteg város szívében: Rengeteg 
látogatót vonzott a Báthori látogatót vonzott a Báthori 
550 hétvége550 hétvége
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hiteles és hangulatos képet festettek a rene-
szánsz Magyarország mindennapjairól.

A szombati napon Bősze Ádám zenetör-
ténész kifejezetten a váci emlékév kapcsán 
írt, a reneszánsz muzsikáról szóló, telházas 
stand-up előadása tette fel az i-re a pontot.

Vasárnap a Maszk Bábszínház Mátyás 
király bolondos bolondja című marionett 
előadásával indult a program. A műsor után 
a családok maguk is kipróbálhatták, hogyan 
lehet farudak és zsinórok mozgatásával irá-
nyítani a figurákat, illetve többféle középko-
ri játékot is hozott a társulat, amelyek képet 
adtak arról, hogyan múlatták az időt a gye-
rekek 600 évvel ezelőtt.

Április 14-én Németh Ádám, a TIM mú-
zeumpedagógusa csalt még több mosolyt a 
látogatók arcára, aki Bolondok és tudósok cím-
mel tartott élő történelmi tárlatvezetést több 
turnusban a történeti kiállításon. A humorban 
és ismeretben is gazdag vezetés résztvevői 
visszautazhattak az időben, hogy Báthori korát 
összehasonlíthassák a jelennel, és magukban 
mérlegre tegyék: akkor volt jobb vagy most?

A gyerekek is kaphattak ízelítőt a rene-
szánsz művészetből: a hétvégén a közép-
kori díszes padlócsempéket alkothatták 
újra, illetve nevük kezdőbetűit készíthették 
el iniciálé formájában végtelen fantáziájuk 
bevetésével és Szottfried Zsófia múzeumpe-
dagógus segítségével.

Nagy volt a nyüzsgés a régészhomoko-
zóban is, ahol játék közben a feltárás mun-
kafolyamataival is megismerkedhettek a 
gyerekek.

A hétvégére rendhagyó műsorral készült 
a TAZE Tánc Sportegyesület. Bordás Györgyi 
tanítványai délután autentikus reneszánsz 
ruhákban mutatták be a középkori Magyar-
országra jellemző táncokat.

A Báthori 550 Napok során nemcsak lát-
ványban, zenében, tapintással, de még az 
ízlelőbimbókon keresztül is el lehetett me-
rülni a reneszánsz életérzésben: A múzeum 
szomszédságában működő vendéglátóhely 
ugyanis olyan, korhű receptek alapján ké-
szített különlegességeket kínált két napon 
át a látogatóknak, mint például: Katalán vö-
rösborban párolt borsos marha aszalt szilvás 
lilakáposztával, vagy Tokaji almafánk fahéjas 
cukorral. Nem csoda, hogy minden el is fo-
gyott… Aki ebből kimaradt, nem maradt 
le: a Báthori 550 emlékév folytatódik. A TIM 
már javában készül a Múzeumok Éjszakájá-
ra: június 22-én jelmezversennyel, koncer-
tekkel, előadásokkal, rendhagyó tárlatveze-
tésekkel, kézműves programokkal, valamint 
reneszánsz finomságokkal várják majd a 
látogatókat. A reneszánsz sárkány – Báthori 
Miklós és kora c. kiállítás még öt hónapon át, 
egészen 2024. szeptember 15-ig várja azo-
kat, akit szeretnének meríteni egy kanállal a 
reneszánsz Vác hangulatából.

Michalik Judit
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125 éves Deákvár - 2. rész125 éves Deákvár - 2. rész
Ebben az évben ünnepeljük Deákvár létre-
jöttének 125. évfordulóját. A Tragor Ignác 
Múzeum kiállítással, helytörténeti sétákkal 
emlékezik meg Vác dinamikusan növekvő vá-
rosrészéről. Lapunkaen két részben mutatjuk 
be Deákvár történetét, sorozatunk második 
részét tartja most a kezében.

Élet Deákvár telepen
A telep bővülésével együtt járt a lakosság – 
ezen belül az itt élő gyermekek - számának 
növekedése is. Deákvárról – különösen té-
len – nem volt egyszerű a belvárosba eljutni. 
1912-ben kérték először a deákváriak, hogy 
iskolát létesíthessenek gyermekeik számára. 
Az Alsó utcában még látható az a kicsi ház, 
amit kibérelve megkezdődhetett a tanítás. 
1923-ban Bauer Mihály 600 négyszögöl te-
rületet adományozott, hogy azon épüljön fel 
a népiskola. 1927-ben végre elkészült az új, 
három tantermes épület, s a korábbi iskolá-
ból szolgálati lakás lett. Rassovszky Istvánné 
igazgató szívügye volt az iskola és a kultúra. 
Nemcsak színi előadásokat rendezett, de Bán 
Márton kegyesrendi tanárral megszervezték, 
hogy a belvárosban már népszerű URÁNIA 
előadásokat a deákvári iskolában is megtart-
hassák.

1927-ben döntés született, hogy a deákvá-
ri iskola mellé óvodát építhetnek, amelynek 
finanszírozását a minisztérium állja. Az épü-
letet nem csupán a kisgyermekek vették bir-

tokukba. A vármegye főispánja engedélyezte 
egy oltár felállítását, és az óvoda kápolnaként 
való hasznosítását. 

A kápolna azonban nem pótolta a templo-
mot. A kis terem minden alkalommal zsúfo-
lásig megtelt a miséken résztvevő hívekkel. A 
deákváriak összefogásával – Herhoff Mátyás 
plébános kezdeményezésére dr. Fábián Gás-
pár tervei alapján – 1939-ben kezdték meg a 
templom építését. Alig egy évvel később dr. 
Kovács Vince püspök már fel is szentelte az 
épületet. A kivitelező egy váci kőműves- és 
ácsmester, id. Krizsek György volt. A templom 
tornya és a szentély freskója később készült el. 

A telep a ’10-es évekre érte el azt a mére-
tet, amely szükségessé, és egyben gazdasá-
gossá tette néhány szolgáltatás megjelené-
sét. 1911-ben a volt lőházi vendéglős, Kovács 
István nyitott vendéglőt, 1930-ban – sokak 
tiltakozása ellenére – megnyílt a városrész 
első kocsmája. 

1927. március 1-én Rassovszky István 
„minden igényeknek megfelelő dúsan fel-
szerelt fűszer, csemegekereskedést és do-
hánytőzsdét” nyitott. A bolt sokat segített a 
városrész ellátásában. A fűszerüzlet azon év 
novemberétől egy új szolgáltatással bővült. 
Az épületben nyílt meg Deákvár első postája, 
Rassovszky „postaügynök” is lett. A váci pos-
tahivatalhoz tartozó deákvári posta ajánlott 
leveleket, csomagokat vett fel és postataka-

rékpénztári befizetéseket közvetített. 1933 
októberétől pedig már házhoz vitték a pos-
tautalványokat, csekkeket, sőt a pénzért sem 
kellett már a postára menni.

A vasút, a Fekete utca, a Bácskai és a Kosdi 
út között a Huber-puszta bérgazdaság állat-
tartó telepei terültek el, gyakran bosszúsá-
got okozva a Fekete utca lakóinak.  A disznók 
rendre feltúrták a kövezetlen utcákat. Gondot 
okozott egy-egy eső után a hegyről lezúdu-
ló víz is, amely járhatatlanná tette a vasúti 
aluljárókat.  1937-től az utak állapota javult 
annak köszönhetően, hogy szilárd burkolatot 
kaptak.

Deákvár telep növekedése a parcellázási 
kedvet is növelte. Dr. Huber József ügyvéd a 
vasút és a Bauer-telep között fekvő földjét már 
1927-ben parcellázni szerette volna. Össze-
sen 184 telket jelölt ki, ebből 57-et a Fekete 
utca folytatásaként. A parcellázásra 1937-ben 
került sor Huber-telep, vagy Kisdeákvár né-
ven. 

1935-től kezdődött a vasút mentén, a mai 
Naszály úton túl a Lajos-telep parcellázása. 
Nevét Hitzigrath Lajos gyárigazgató, a Váci 
Horganyhengermű Rt vezetője tiszteletére 
kapta. 

Vácott Deákvárt jelölték ki az ONCSA te-
lep megvalósítására. Az Országos Nép- és 
Családvédelmi Alap fő célja a legalább négy 
gyermeket nevelő – és megfelelő életmódú 
–, rászoruló családok lakáshoz juttatása volt. 
1942-ben az Eperfa utcában 8 ház várta a be-
költözőket. 

Nem minden terv valósult meg. 1910-ben 
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készült el a Lágyas dűlőben - a mai Deákvári 
fasor mentén lévő iparterületen – megvaló-
sítandó Kertváros terve. Hiába vettek a város 
ismert polgárai közül többen is telket ott, vé-
gül csak egy ház épült fel, a Csuka-villa, amely 
nevét az építtetőjéről/építőjéről kapta. 

A 20. század elején jelentek meg az első 
ipartelepek a vasúton túl, viszonylag távol a 
lakóházaktól. 1906-ban kezdte meg a terme-
lést a Kobrak cipőgyár. A gyárépület mellett 
a munkások és tisztviselők számára épültek 
lakóházak is. Az olcsó amerikai cipők miatt 
1913-ban csődbe ment az üzem.

1913-ban a Kobrakhoz közel alapította 
meg Bódenlósz József a vasöntödéjét. Az I. vi-
lágháború miatt csak 1923-ban indult meg a 
termelés. Radiátorokat, majd kazánokat gyár-
tottak. 1948-ban a céget államosították.

Bauer Mihály nevéhez több üzem is kötő-
dik. 1913-ban alapított egy gyárat, melyben 
takarékos üzemeltetésű öntöttvas kályhák 
készültek, az I. világháború ennek a vállalko-
zásnak véget vetett. Gyártott salakidom téglá-
kat is, néhány ház ebből épült Deákváron. A 
parcellázáskor Bauer vízvezetéket, vezetékes 
vizet ígért a telektulajdonosoknak. A saját kút-
ja fölé egy 200 hektoliteres víztornyot épített, 
melyből a vizet szélkerék, később villanymo-
tor emelte felszínre. Az 1928-ban megépült 
városi vízmű átvette a deákvári víztartályokat 
átemelő telep céljára. A deákváriaknak az 
1930-as évekre lett újból vezetékes vizük.

A szocialista Deákvár
1959-ben elkészült Deákvár részletes ren-
dezési terve. Ekkor döntöttek arról, hogy a 
vasúton túli terület egységesen Deákvár ne-
vet kapjon. Ezzel párhuzamosan új területek 
parcellázása kezdődött meg. 

Az ötvenes évek elején a nagyszabású be-
ruházások miatt sürgetővé vált a cementgyár-
tó-kapacitás bővítése, és egy új cementgyár 
építése. A Dunai Cement- és Mészmű telepí-
tése Vác környékén kezdődött el 1950-ben. 
1953-ig az infrastruktúra fejlesztő előkészítő 
munkára 80 millió forintot költöttek. Kisebb 
megszakítások után 1959-ben folytatták a 
munkát a gyár tervezésével, amit a Német 
Demokratikus Köztársaság (NDK) dessaui 
cementművének szakembereivel együtt 
végeztek. Gépeket is az NDK-ból kapták. Az 
építkezés 1962-re fejeződött be, a termelés 
1963-ban indult el.

A gyár nagy hatással volt a város, különö-
sen Deákvár fejlődésére. Nőtt a népesség, új 
lakónegyedek épültek, fejlődött a terület inf-
rastruktúrája. A DCM három óriási kéménye a 
szocialista Vác címerébe is bekerült.

A DCM lakótelep a gyárban dolgozók lak-
hatási igényeit szolgálta. Az építkezést 1960-
ban kezdték meg, és 1962 végén 450 lakást 
adtak át. Az átadáskor nem volt még központi 
fűtés az épületekben, és – ma már szokatlan 
– de “bútorhasználati díjat” fizettek a lakók. 
Ez a fürdőszoba berendezésére, a beépített 

konyhaszekrényekre, a beépített szekrények-
re vonatkozott, de a kályha, és a fürdőszobá-
ban meleg vizet adó fürdőkályha, konnektor, 
villanykapcsoló is szerepelt a listán. 

1963-ban kezdődött Deákváron a Kom-
munista Ifjúsági Szövetség (KISZ) lakásépítési 
akciója, melynek keretében 290 lakás felépí-
tését tervezte a városvezetés. A városi KISZ 
bizottság jelölte ki a leendő lakókat, akik az 
OTP által biztosított hitelkeretből építkezhet-
tek. A lakások típustervek alapján, jelentős 
mennyiségű társadalmi munkával készül-
tek. Valamennyi építtetőnek ezer társadalmi 
munkaórát kellett teljesítenie. Előre senki 
nem tudta, hogy melyik otthon lesz az övé; 
ez csak a felépítés után, sorsolással dőlt el.  A 
hatvanas években épült KISZ-lakások 1-2 szo-
básak voltak.

A lakótelepek házai közötti parkosított te-
rületen játszótereket is létesítettek.

Az ötvenes-hatvanas években kertes csa-
ládi házak, úgynevezett “Kádár kocka” házak 
is épültek. A hetvenes években megjelentek 
a kétszintes, előkertes, sorházas beépítésű 
lakások.

A DCM lakótelepre beköltözők szinte kivé-
tel nélkül fiatal házasok voltak. A régi iskola 
szűkösnek bizonyult, így a régi és az új tele-
pülésrészek határán rekordidő alatt épült egy 
négy tantermes korszerű iskola. 1959-ben kez-
dődött meg a tanítás a Petőfi Sándor Általános 
Iskolában.  A régi épületben az alsó-, az újon-
nan épültben a felső tagozatosok tanultak.  
1988-ban bővítették az iskolát, az alsósok át-
költözésével felszabadult házban óvoda nyílt. 
1978-ban az újonnan beépülő városrészben 
nyitotta meg kapuit a Radnóti Miklós Általá-
nos Iskola. 

Ma Deákváron a két általános iskolán kívül 
több óvoda és középiskola is működik.

A lakótelepi lakások átadásával ugrásszerű-
en megnőtt a lakosság száma. A deákvári kis 
boltok már nem tudták biztosítani az élelmi-
szerellátást. 1961-ben kezdték meg a terület 
új főterén egy ABC áruház felépítését. „Ez a 
nagy élelmiszerbolt nemcsak a megye üzlet-
hálózata, hanem az egész ország legnagyobb 
vidéki boltja és egyúttal kísérleti bolt is lesz. A 
megnyitása után szerzett tapasztalatok alap-
ján épülnek majd országszerte a hasonló, kül-
földön szupermarket, vagy ABC néven ismert 
áruházak.” - írta a Pest Megyei Hírlap. 

1963-ban étterem nyílt a DCM lakótele-
pen. A csillogó, modern, csupa üveg épület-
nek sok hibája volt, a helyiek mégis szerették, 
mert hétvégenként fővárosi művészek adtak 
esztrád műsort, hét közben pedig a diákok 
ebédelhettek itt. Ugyanabban az évben, egy 
cukrászati kiállítással egybekötve adták át a 
Deákvár Eszpresszót. 

A városrész főterén épült szolgáltatóházban 
kapott helyet az orvosi rendelő és a fodrászat 
is.

Az 1960-as évek közepére a 120 férőhelyes 

főtéri kórház már nem tudta kiszolgálni a be-
tegellátást. Az ágyak száma csak egy új kórház 
megépítésével volt növelhető. A munka 1966-
ban vette kezdetét. Az új kórházat Deákváron, 
rekordidő alatt építették fel. Az ünnepélyes 
átadásra 1970. március 25-én került sor. A 
162 millió forintból megvalósuló Szőnyi Tibor 
Kórház - 1991-től dr. Jávorszky Ödön, a kórház 
egykori sebész főorvosa nevét viseli - 476 ágy-
gyal 130 ezer lakos – Vác és környéke – ellátá-
sát biztosította. 1972-ben készült el a Vérellátó 
Állomás, két évvel később pedig megkezdő-
dött a kórházi pavilonok építése. 1980-ban 
elkészült az Szakrendelő. 

Deákvár a rendszerváltás után
1993-ban megtörtént a DCM privatizációja. 
Az új tulajdonosok, a német Heidelberg Ma-
terials és a Schwenk Zement, innentől DDC 
(Duna- Dráva Cement Kft.) Váci Cementgyára-
ként üzemel. A kémények elbontásának és a 
fejlesztéseknek köszönhetően egészségesebb 
lett Deákvár levegője. 

A városrész fejlődésében jelentős szerepet 
játszott a 2/A – ma M2 – autóút megépítése. 
1996-ban adták át a Vácot elkerülő szakaszt. Az 
új autóút nemcsak csökkentette a várost átszelő 
2-es út forgalmát, de lehetővé tette, hogy rövi-
debb idő alatt elérhetővé váljon a főváros. De-
ákvár az új autóút irányába terjeszkedett. A la-
kóparkok, családi házas építkezések a népesség 
további növekedését eredményezték. Mindez 
szükségessé tette az infrastruktúra fejlesztését 
és a szolgáltatások bővítését, új élelmiszer áru-
házak nyitását, a környezet rendezését. 

A fejlődés együtt jár a változásokkal is. A régi 
villákat átépítik, az üzemeket felszámolják. Né-
hány épület már nem látható régi formájában, 
vagy más feladatot kapott. 

Egykor a Ságvári Klub a deákváriak kultu-
rális életének központja volt. Működött benne 
könyvtár, előadásokat, zenés esteket tartottak 
itt. Az épületet ma már más célra használják.

A váci Híradó Iskola és Laktanya építését 
1943-ban kezdték meg, a Híradó ezred 1961-
ben alakult. Az akkor Esze Tamás nevet viselő 
laktanya 2001-ben zárta be kapuját. Az üresen 
maradt épületek egy része időlegesen más 
funkciót kapott, de a lepusztult  terület nagy 
része még hasznosításra vár.  

A vasúton túl, a mai Naszály út mentén egy-
kor három egyházi temető volt. A Városi Tanács 
1967-ben elrendelte az egyházi temetők lezá-
rását, ugyanekkor meghatározta, hogy a terüle-
tet 30 év múlva lehet kiüríteni. 2004-2005-ben 
előbb az evangélikus, majd a római katolikus 
temetőt (ahol a „város legelőkelőbbjeinek 
nyughelye” volt) felszámolták, míg az izraelita 
temetőt az újjáalakult hitközség körülkerítette, 
és rendezett sírkertté alakította. Az evangélikus 
temető helye már beépült.

Bauer Mihály álma megvalósult. A 125 éves 
Deákvár ma Vác legdinamikusabban fejlődő 
városrésze.

Forró Katalin
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Katona Lajos Városi Könyvtár: Vác, Budapesti főút 37.
Tel.: 06-27-311-335, 316-335, 319-262 - Olvasószolgálat: 06-30-870-2899
Gyermekkönyvtár: 06-30-870-2900 - Email: klvk@konyvtar.vac.hu
Hosszabbítás: kolcsonzo@konyvtar.vac.hu, gyermekkonyvtar@konyvtar.vac.hu

POMAHÁZI ROLAND felvétele

A HÓNAP KÖNYVE - a Katona Lajos Városi Könyvtár ajánlója

Jon Fosse: Reggel és esteJon Fosse: Reggel és este
Általában nem Nobel-díjasok regényeinek 
hátoldalán olvasható, hogy „szem nem ma-
rad szárazon”, „fájdalmasan szép”, „benne 
van minden”, pedig ezek a jelzők a Reggel 
és este című művére igazak.

2023-as Nobel-díjáig nálunk Jon Fosse 
szinte ismeretlen író volt. 

A Reggel és este először magyarul 13 éve 
jelent meg, de nem lett sikeres. Az ok pró-
zai: nyelvtana első ránézésre hanyag a köz-
pontozás gátjai nélkül. Ha azonban hagyjuk 
magunkat sodródni az olvasás erejével, 
rájöhetünk, hogy Fosse nyelve az emberi tu-
dat lírai kibontakozása. Fosse úgy ír, ahogy 
a fejünkben beszélünk. Gondolatainkban 
nincs központozás. A teremtett belső beszéd 
kizárja a külvilágot, hipnotikus módon má-
szik tudatunkba. Az író három műnem hatá-
rán egyensúlyoz. Írása egyszerre líra, epika 
és dráma.

A különös nyelvhez járul a kemény té-

maválasztás: egy ember világra jötte és 
elmúlása, tabuk nélkül. Főhősével az egy-
szerű halásszal könnyű azonosulni. Róla 
tudhatunk meg mindent életének két leg-
érdekesebb napján.

Jogosan merül fel a kérdés, hogy egy 
ilyen nehéz olvasmányt, minek vegyünk 
kézbe? Kinek ajánlható? Elsősorban azok-
nak a kíváncsiságát elégíti ki, akiket érdekel, 
hogy a művészibb irodalom mit tud kezdeni 
az emberi létezés csodájával és tehetetlen-
ségével, hogyan is ragadható meg a betűk 
által a súlytalan és mégis nehéz lélek, mely 
a halál gravitációs vonzásában kering.

Tóth Emese, 
tájékoztató könyvtáros
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Hirdetés

l Ingyenes állapotfelmérés

l Impregnálás sepciális, 
tartós víztaszító réteggel

l Sírkőtisztítás

10 % kedvezmény május 31-ig

Tel.: 06-30/299-0475
mukotisztitas@gmail.com

Térkő és kőburkolatok tisztítása 
környezetbarát eljárással!

OTTHONI MUNKA!  
Cimkézések, összeállítások, egyebek 

elérhetőségei. 
Érdeklődni lehet: 

audiopress.mozellosite.com 
ügyfélszolgálat: 0620/496-3980

Audiopress Hungary Bt. 
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Információ

Gyógyszertári ügyelet

A - Deákvári Gyógyszertár: Vác, Deákvári főtér 30., 06 - 27/510-805;
B - Központi Gyógyszertár: Vác, dr. Csányi L. krt. 46., 06-27/501-630; 
C - Vácz Remete Gyógyszertár: Vác, Magyar u. 3., 06-27/305-997; 
D - Gyöngyvirág Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 3., 06-27/303-343; 
E - Kisváci Szent Gellért Gyógyszertár: Vác, Papp Béla u. 10., 06-27/306-190; 
F - Váci Levendula Gyógyszertár: Vác, Sas u. 1/a., 06-27/301-367; 
G - Benu Gyógyszertár Vác:  Vác, Zrinyi u. 9., 06-27/501-385; 
H - Fekete Kígyó Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 37., 06-27/312-338; 
I   - Alsóvárosi Gyógyszertár: Vác, Zöldfa u. 25., 06-27/311-157 

FOGORVOSI ÜGYELET: A váci és Vác körzeti 
hétvégi fogászati ügyeletek megszűntek! 

Legközelebbi ingyenes ügyelet: Budapest, VIII. 
ker. Szentkirályi u. 40.
Tel.: 06-1-317-6600

HÁZIORVOSI ÜGYELET: minden esetben 
ELŐSZÖR hívja a 1830-as telefonszámot! 
Hétköznap 16-22 óra között és hétvégén, illetve 

ünnepnapokon 8-14 óráig háziorvosi ügyelet 
működik Vácon. 22 és 8 óra között, illetve 
hétvégén, valamint ünnepnapokon 14 óra 
után a mentőszolgálat működtet sürgősségi 
ügyeletet, ahol háziorvosi vagy mentőtiszti,  
sürgősségi ellátást kaphat. A felnőtt ellátás a Váci 
Mentőállomáson történik: Vác, Mentős köz 1. A 
gyermekeket a szakrendelő 2. emeletén (R243) 
látják el: Vác, Argentin Döme tér 1-3.
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Anyakönyvi hírek
Vácott született váci lakosok: 

Szabadszállási Gábor és Horváth Bettina Dóra gyermeke: Lotti, Varga And-
rás Dániel és Rendecki Mónika Renáta gyermeke: Bella Szófia, Szentesi 
Roland és Koisová Szilvia gyermeke: Bence, Jójárt Ádám és Barna Zsanett 
gyermeke: Hanna, Török Gellért Gábor és Bolla Tímea gyermeke: Emma 
Tímea, Németh Zsolt és Fridrik Judit gyermeke: Emma,  Kuti Róbert Tamás 
és Somogyi Aranka gyermeke Eszter, Szabó Norbert és Richter Edina Éva 
gyermeke: Babett, Demeter Krisztián és Nagy Brigitta gyermeke: Ábel, Se-
res Lajos Edvárd és Járja Beatrix gyermeke: Örs Mihály, Vahnenko Tymofii 
és Ivanova Sofiia Pavlivna gyermeke: Samiuel-Levi, Szabó József és Bert-
hold Szilvia gyermeke: Alex, Kozsdi Zoltán és Tolnai Éva gyermeke: Bence, 
Dezsőfi Márk és Cseriová Bernadeta gyermeke: Lilien, Werner Tamás és 
Varga Orsolya gyermeke: Lóránt, Tachscherer Gábor István és Benedek 
Alexandra: Botond, Lakati András és Kulcsár Kitti gyermeke: Szilárd, Mol-
nár Imre és Bata Erzsébet gyermeke: Imre János.

Házasságot kötött váciak: 
Sörös László Árpád és Zórád Beáta, Szabó Levente László és Fellinger Fran-
ciska, Szente László János és Ujhelyi Szilvia, Sági Csaba Dániel és Drajkó 
Fanni, Pap Zsombor és Döményi Klaudia, Lédermayer László és Bathó 
Izabella Zsuzsanna, Máté Attila és Pupos Veronika, Kenéz Attila és Balizs 
Dalma.

Elhunyt váciak: 
Az elmúlt hónapban 25 váci személy hunyt el városunkban. 
A kegyeleti jogok figyelembevételével csak azoknak az elhunytaknak 
az adatait közöljük, akiknél az elhunyt hozzátartozója nyilatkozatával 
hozzájárult a nyilvánosságra hozatalhoz. A többi elhunyt esetében össz-
esített statisztikai adat közlése lehetséges csak.
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ELŐZŐ LAPSZÁMUNK REJTVÉNYÉNEK NYERETESE: KOVÁCS FERENCNÉ
Az áprilisi feladványunk megfejtése SZÁZHUSZONÖT ÉVES LETT DEÁKVÁR volt. Májusi feladványunk: Mi volt a címe az uniós csatlakozás évfordulójára 

szervezett koncertnek? A megefejtését május 20-ig várjuk a vacihirnok@estv.hu e-mail címre, vagy a 2600 Vác, Kossuth utca 21. címre. 
A helyes megfejtők között a Váci Dunakanyar Színház két darab színházjegyét sorsoljuk ki.

Szórakozás

Parkolás: május Parkolás: május 
1-től turisztikai 1-től turisztikai 
időszakidőszak
Ahogyan az már az elmúlt évben is volt: az 
adott év május 1. napjától szeptember 30-ig 
városunkban a parkolási rend vonatkozásá-
ban a turisztikai időszak lép életbe.

Tavaly márciusban a képviselő-testületi 
ülésen – vita és „nem” szavazat nélkül – fo-
gadták el az idei év turisztikai időszakára is 
vonatkozó parkolási rendszert és díjszabást.

Lakossági igények figyelembevételével 
változtattak az elmúlt évben a körzethatáro-
kon: a Géza király téren, továbbá a Budapesti 
főúton (a Konstantin tértől a Budapesti főút 
36. számig) az eddigi 1-es zóna helyett a 
2-es zónának megfelelő szabályozás lépett 
életbe, és lesz most is alkalmazva.



Szórakozás
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